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S E G R E 

La liberalitzaci ó del 
mercat agrar i europe u 
Sr. Director: 

En aquests últims dies i el 
marc de la cimera euromedite-
rránia, celebrada a Barcelona, 
s'ha obert el debat sobre la li -
beralització deis mercats. Sen-
tim veus que aposten per ésser 
molt mes permissius davant 
l'entrada de productes agraris 
deis pai'sos tercers i de rebaixar 
el nivell de subveñcions de 
l'agricultura europea, sota l'ex-
cusa d'ésser solidaris amb l'ano-
menat Tercer Món. Darrere 
d'aquesta estrategia hi ha les 
grans multinacionals i la gran 
distribució que son els únics -i 
grans- beneñciaris d'aquesta 
política. Com sempre l'agricul-
tura acaba essent moneda de 
canvi. 

En tot aquest procés, hi ha 
també dos grans perjudicáis, els 
pagesos d'aquests pai'sos tercers, 
que acaben essent explotats per 
inversors europeus i que cada 
cop son mes pobres; i els page-
sos europeus, que es troben els 
mercats rebentats amb l'entra-
da massiva de producte a baix 
cost, produ'it sense cap tipus de 
condició social, ambiental i sa-
nitaria. Aixó sí, el baix cost no 
es veu reflectit en el preu de ven-
da al públic, de manera que el 
consumidor está pagant aquests 
productes a preus d'or, creant 
grans beneficis per les grans 
multinacionals europees que in-
verteixen en aquests pai'sos i ex-
ploten els seus pagesos, i grans 
beneficis per la gran distribució 

que no té cap problema per es-
canyar els pagesos pagant-los 
poc i robant els consumidors 
amb marges comerciáis abusius. 
Cal que la societat sápiga que 
aquesta política no ajuda a mi-
llorar el desenvolupament 
d'aquests pai'sos, sino tot el con-
trari: com sempre els rics cada 
cop son mes rics i els pobres ca-
da cop son mes pobres! Amb 
aquesta liberalització estem fo-
mentant encara mes desequili-
bris. 

També es parla de les ajudes 
que rep l'agricultura europea, 
Ep, parlem-ne! Es necessari sa-
ber que el 80% de les ajudes de 
la política agraria comunitaria 
van a parar a mans d'un privi-
legiat 20% de latifundistes, que 
no viuen directament de la té-
rra i que no son pagesos, casos 
com la duquessa d'Alba, la rei-
na d'Anglaterra... que están co-
brant autentiques fortunes! I el 
20% de les ajudes vaa a parar a 
un 80% que son pagesos. Es evi-
dent que cal un reequilibri i que 
no podem permetre que amb 
diners públics estiguem en-
greixant les classes mes altes i 
benestants, en detriment de la 
pagesia arrelada al territori; és 
mes, pagesos com els del sector 
de la fruita dolca sempre hem 
malviscut del mercat i mai de 
subveñcions. Cal fer un bon ús 
deis recursos públics, ajudant 
realment qui li fa falta i essent 
alhora solidaris amb els pai'sos 
enperíode de desenvolupament. 

Cal desmuntar aquest discurs 
polític, que está quallant dins la 
societat (tertulians, debats...)5 i 

entre tots i totes lluitar per te-
ñir un món molt mes just. 
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